

ACTA del Consell de Barris del Centre

Dia: Dimecres, 10 de juny de 2024

Hora: de 18h a 20h

Lloc: Casa de Cultura

Sessió: 1a sessió del mandat

Hi assisteixen:

Presidència

Sr. Josep M. Vallès Navarro, alcalde de l'Ajuntament de Sant Cugat del Vallès

Sra. Esther Madrona Grasses, presidenta del consell

Sr. Jordi Puigneró Ferrer, vice president del consell

Sr. Francesc Duch Altet, regidor de Participació Ciutadana

Per part dels grups municipals

Sr. Enric Hidalgo Cumplido, grup polític ERC-MES

Sra. Africa Boleko Ribas, grup polític ERC-MES

Sr. Àngel Segura Campmany, grup polític JUNTS

Sr. José Gallardo Domínguez, grup polític PSC-CP

Sr. Andrés Guisado Gómez, grup polític PSC-CP

Sra. Elena Vila Gómez, grup polític PSC-CP

Sra. Ariadna Sierra Garcia, grup polític CUP-PC

Sra. Rocío Luna Guiburg, grup polític En Comú Podem

Sr. Ramon Gutiérrez, grup polític En Comú Podem

Sra. Lourdes Dalmau Tramunt, grup polític PP

Sr. Nicolás Gil López, grup polític PP

Per part de les entitats

Sr. Xavier Dot Domínguez, Llar d'avis

Sra. Adelaida Gómez Coll, Llar d'avis

Sra. Esmeralda Pierulivo, Associació veïnal Centre Estació

Sr. Marc Villoro, Associació veïnal Centre Estació

Sra. Flavia Cordeiro Pessoa de Melo, AFA Joan Maragall

Sra. Laia Faidella, AFA Joan Maragall

Sra. Anna Gracia Gorchs, AV Can Trabal

Sra. Cristina Campmany, AV Can Trabal

Sr. Francesc López, Associació de veïns Can Magí

Sr. David Casas Vázquez de Noboa, GEL

Sr. Àlvar Roda Fàbregas, Ateneu Santcugatenc

Sr. Xavier Bona Garcia, AV Plana Hospital
Sr. Antonio Lucas Matías, Associació de veïns Coll Favà
Sra. Mercè Mora, Associació de veïns Coll Favà
Sr. Joan Bel Comos, Club Muntanyenc de Sant Cugat
Sra. Roser Segura Vila, ANC
Sra. Maite Lorenzo, Plataforma Pacifiquem Francesc Macià
Sr. Josep Arcas, JNC

Per part de l'Ajuntament-Participació

Sra. Marina Casals Tres, sots directora de Participació Ciutadana
Sr. Albert Mallol Mateu, tècnic de Participació Ciutadana
Sra. Ester Castanyer Corominas, tècnica de Participació Ciutadana
Sra. Olga Sentís Barja, Participació ciutadana
Sra. Marta Mayoral Roca, Servei d'Acció comunitària
Sra. Laura Gordo Laguna, Servei d'Acció comunitària
Sra. Maria Franquesa Oller, adjunta a alcaldia

Per part de la ciutadania

Sr. Oriol López
Sra. Maria José Blaia
Sr. Joan Català Pons
Sr. Isaac Cardenas
Sra. Aurora Campmany
Sra. Bibiana Tesanovic Savic
Sr. Josep Domínguez Berenguer
Sra. Lurdes Marimón

Per part de premsa

Sr. Pau Vázquez, TOT Sant Cugat
Sr. Sergio Morales, Cugat Media

Ordre del dia:

1. Benvinguda
2. Constitució del Consell de Barri
3. Informacions de presidència
4. Canals de comunicació
5. Estructura i funcionament del Consell
6. Nomenament de l'equip de presidència
7. Grups de treball del Consell de Barri i proposta de calendari de treball

8. Torn obert

Desenvolupament de la sessió:

1. Benvinguda

L'Alcalde, Josep Maria Vallès, dona la benvinguda al consell i relaciona els membres i els representats polítics.

La Sra. Madrona dona la benvinguda i manifesta que si alguna entitat no ha estat nombrada i en vol formar part, que ho digui i es prendrà nota, i a més, pot enviar un correu.

El Sr. Lucas de l'Associació de veïns de Coll Favà expressa que la seva entitat no ha estat dita.

La Sra. Lorenzo afegeix que tampoc no s'ha dit l'AFA de l'Escola Gerbert d'Orlach

La Sra. Casals explica que les entitats membres han fet la sol·licitud per formar part del Consell i informa a les interessades com poden fer la petició.

2. Constitució del Consell de Barri

La Sra. Madrona exposa que avui es fa la constitució d'aquest consell de barris nou que agrupa els antics consells de barris del Centre Est, Nucli Antic i Centre Oest, excepte el barri de Volpelleres que té una entitat pròpia i conforma un nou Consell. Els barris que en formen part del Consell del Centre són: Eixample, Coll Favà, Sant Francesc, Monestir, Torre Blanca, Can Magí-Roquetes, Sant Domènec Est, Parc Central, El Colomer, Pla de la pagesa, Can Trabal, Costa del Golf, Can Majó, Arxiu i Can Gatzet, Can Sant Joan i Can Delaire.

3. Informacions de presidència

La Sra. Madrona explica les accions que estan en marxa:

3.1 Pla de confort climàtic a les escoles públiques: accions per mitigar els efectes de la calor

3.2 Local per a entitats de malalties neurològiques: a la tardor s'inicien les obres per condicionar el local del carrer Borrell. La licitació va càrrec de l'AMB.

3.3 Piscina Parc Central: aquest estiu serà refugi climàtic. Altres refugis són el Parc Central, el Parc del Torrent de Ferrussons, l'Ajuntament, la Biblioteca Gabriel Ferrater, la Unió, el Mercat de Torreblanca i el Casal Torreblanca.

3.4 Tall de trànsit al carrer Santiago Rusiñol: entre el 17 i el 21 de juny

3.5 Tall de trànsit al carrer Enric Granados: el 10 de juny i durarà 5 dies

3.6 Horts urbans a Coll Favà: demà comencen les obres per ubicar 4 parcel·les comunitàries d'entre 70 i 200 metres quadrats al Parc del Mirador. És un projecte dels Pressupostos Participatius.

3.7 Sessions de treball fetes: abans de la constitució el Consell s'ha fet una reunió amb entitats, dos grups de treball sobre Espai Públic i Mobilitat i 2 sessions del procés de Camins Escolars amb la comunitat educativa. La presidenta diu que persegueix l'objectiu que les entitats que conformen el consell es vagi coneixent entre elles i que puguin col·laborar per tirar endavant els projectes dels barris.

El Sr. Arcas pregunta qui assumeix el cost íntegre del projecte que licitarà l'AMB.

La Sra. Madrona respon que ho paga el cent per cent l'Àrea Metropolitana i que són 378.763 euros.

4. Canals de comunicació

El Sr. Duch diu que fa goig veure la sala plena i destaca la importància dels canals de comunicació del consell ja que facilita una relació de proximitat entre ajuntament i ciutadania, ser proper i treballar de costat amb la ciutadania, que sigui fàcil contactar amb l'administració i donar respostes ràpides. Per a això es posa a disposició els següents canals de comunicació: adreça electrònica: centre@santcugat.cat; la tècnica del Servei d'Acció Comunitària, Laura Gordo: lauragordo.ic@santcugat.cat; butlletí digital: [Bit.ly/butlletí-barris](https://bit.ly/butlletí-barris); WhatsApp Centre: [Bit.ly/somcentre](https://bit.ly/somcentre). Comenta que avui s'està gravant la sessió, en fase de proves, en directe per Youtube.

El Sr. Domínguez exposa que al barri hi ha gent gran i cal buscar vies per arribar també a aquest sector de la població.

El Sr. Duch informa que es farà una edició en paper de la revista que arribarà a les cases.

El Sr. Domínguez proposa posar una pantalla a la plaça del Coll perquè és un barri on hi ha més gent gran.

La Sra. Madrona diu que cal treballar en una línia més immediata i en la de cartellera i jugar amb els equipaments públics per anunciar accions i no abandonar el paper.

5. Estructura i funcionament del Consell

La Sra. Madrona explica que en aquest consell hi ha una presidència, una vice-presidència política, una sotspresidència ciutadana i una secretaria. En el cas del Consell del Centre s'ha creat també una comissió permanent perquè el consell estigui ben coordinat i el màxim d'actiu possible i que els grups de treball funcionin. Proposa que els grups de treball es dinamitzin amb una persona representant de cada grup a la comissió. Per tant l'estructura del consell està formada per l'equip de presidència, la comissió permanent, de 6-8 persones, i els grups de treball. Els grups poden ser temàtics o territorials. La presidenta proposa començar amb aquesta estructura de funcionament i provar com va durant un any. Es mostra disposada a escoltar propostes de millora.

6. Nomenament de l'equip de presidència

La Sra. Madrona proposa deixar tot el mes de juny perquè tothom que vulgui participar de forma activa i implicar-se al consell, pugui fer arribar la seva proposta per correu electrònic a l'adreça centre@santcugat.cat

7. Grups de treball del Consell de Barri i proposta de calendari de treball

La Sra. Madrona comenta el calendari dels grups de treball (realitzats i previstos).

- Pressupostos participatius Espai Públic (fet el 13 de maig)
- Pressupostos participatius Mobilitat (fet el 21 de maig)
- Camins escolars (fet el 4 i 11 juny)
- Grup de coordinació d'entitats (a fer 3 de juliol)

-Sessió de programa de barri (setembre)

-Pla estratègic Monestir, Equipament i Festa Major.

Sra. Madrona diu que s'accepten noves propostes de grups de treball per part del Consell.

La Sra. Pierulivo pregunta si s'enviaran les dates. També proposa crear un espai de discussió dedicat als temes pendents de solucionar perquè no es resolten, com per exemple la mobilitat o la recollida d'escombraries.

La Sra. Madrona respon a la Sra. Pierulivo que ha descrit bé què és un grup de treball, com un espai que dóna sentit al Consell.

La Sra. Pierulivo proposa aprofitar que al consell hi ha representants de les diferents entitats per crear un espai de discussió un dia concret per als temes més urgents, poder recollir les problemàtiques i traslladar-les als responsables de l'Ajuntament i que hi hagi un retorn és fluid.

La Sra. Madrona anima a donar forma a això que s'acaba de proposar perquè sigui útil, amb calendari i objectius. Afegeix que s'enviarà la presentació d'avui, així com l'acta i les convocatòries dels grups de treball.

El Sr. Domínguez manifesta que el consell ha d'apostar pels problemes del barri com per exemple a la plaça del Coll amb la pista de Sant Francesc, pel tema de sorolls.

La Sra. Madrona explica que aquest és un consell de barris divers i s'ha de poder parlar de tot. A més, es compromet a anar-se trobant amb les entitats per parlar amb detall.

Abans d'iniciar el torn obert de preguntes, el Sr. Mallol convida les persones assistents a fer una valoració de la sessió a través de l'eina Menti. Els resultats recollits són els següents:

1. Interès dels temes tractats: 7,2
 2. Claredat de la informació: 8,8
 3. La teva participació: 3,6
 4. La participació dels altres membres del Consell: 6,7
 5. Durada de la sessió: 8,1
 6. Valoració global: 7,7
- Participants: 17

8. Torn obert

El Sr. López comparteix que estan en procés de creació de l'Associació veïnal del barri de Sant Francesc i exposa la següent situació de la pista Sant Francesc: 1. la xarxa del camp fa tres anys que està foradada i ha enviat correus, visites, reunions, i ell l'ha apedaçat perquè entren pilotes i persones; 2. fa la llista de coses a resoldre: l'impacte dels usuaris, brutícia, crits, infraestructures deficientes, falta protecció, manca de manteniment, manca d'esporga de l'arbrat, etc. Està esperant que algú es comuniqui amb ell, té idees i proposa crear un grup de treball immediat ja que l'estiu és un moment crític perquè entra qui vol a la pista, quan vol i fa el que vol. Demana que el grup estigui format pel veïnat, gent de l'Ajuntament, tècnics, brigada, policia i l'AFA de Collserola.

El Sr. Lucas comparteix que lluita per Coll Favà. Es queixa de l'estat del pont de Can Vernet. Considera que hi ha mancances com el tema de les voreres, llum als carrers, rates. Opina que hi ha massa barris al Consell i no sap de què serveix el consell si no es resolen els problemes. Reclama que les reunions i grups de treball siguin per tractar i resoldre els temes pendents.

La Sra. Dalmau (PP) veu que aquí hi ha projectes a mig i llarg termini però hi ha problemes concrets a resoldre a curt termini, com arrels, pilotes, escombraries, brossa d'arbrat, passarel·la, i opina que el consell hauria de resoldre problemes concrets immediats. El fet de ser molts barris pot fer que s'empatitzi amb els problemes dels altres.

El Sr. Bona, veí de Sant Domènec Oest, opina que s'ha fet un consell de barri enorme i pot ser un caos, s'ha creat una capa per sobre de barris ja existents i aquest consell hauria de ser una coordinadora d'associacions de veïns, d'AFA's i altres i tenir en compte el conjunt de la ciutat i la perifèria. Suggereix que s'escolti a les associacions de veïns, les AFA's, fer reunions per tractar problemes de cadascú i trobar sinèrgies. A més, quan més gran és territorialment, hi ha una dilució pressupostària.

La Sra. Gràcia opina que un aspecte a treballar com a consell és la preocupació de la ciutadania per les coses immediates que ens diuen als representant de les associacions. És important que la comunicació sigui fluida. La fórmula del grup o trobades estaria bé.

El Sr. Arcas proposa fer trobades cada dos mesos. Demana arranjar les voreres del camí de Can Gatxet per a les persones de mobilitat reduïda i posar un banc a la parada de bus de Can Roquetes.

La Sra. Pierulivo exposa que hi ha problemàtiques comunes com l'incivisme. Proposa reunions per temàtiques amb el cos tècnic municipal.

La Sra. Lorenzo demana que es redueixi el trànsit constant de Francesc Macià ja que hi ha contaminació ambiental i acústica. Exposa que al febrer de 2020 es va tractar aquest tema. En una reunió que vam tenir l'abril del 2020 ens va dir que era inviable reduir-lo i era impossible i que es plantejaria en el Pla de mobilitat. Al poble hi entren més de 19.000 vehicles al dia. Al març de 2022 vaig participar al Ple per plantejar el tema del trànsit a Francesc Macià. Han passat més de dos anys i no s'ha fet res i ara la situació és encara pitjor. Al febrer de 2023 es va dir que el tema estava sobre la taula i s'estudiaria. Ara, al juny de 2024, torna a demanar que es redueixi el trànsit i que es millori el transport públic, afirma que cal buscar solucions. No pot seguir així, volem que es busquin alternatives i es redueixi el trànsit per Francesc Macià. Opina que aquest consell és bestial i cada barri té els seus problemes.

El Sr. Vallès respon a les intervencions:

-Neteja: és un tema general de ciutat. Al desembre del 2023 es va convocar un concurs públic per al nou contracte.. Actualment és un servei prorrogat, es preveu resoldre la licitació a principis d'any. L'import del contracte és 140 milions d'euros, es compraran nous camions, més flota, compra de contenidors, cal treure els soterrats i posar-ne més de superfície. En uns mesos s'anirà a millor. Demana que es comuniqui si algun lloc està deixat.

-Voreres: hi ha un Pla de voreres 2025-2032 que es presentarà després de l'estiu, l'any que ve hi haurà pressupost i començarem perquè s'han de mantenir.

-Mobilitat: estem treballant en un Pla de mobilitat per millorar el trànsit. Si tinguéssim un transport públic que funcionés, no caldria agafar tant el vehicle privat. L'Ajuntament ha plantat cara a l'AMB perquè s'està pagant 6 milions d'euros per busos que són ferros. No tenim els busos que hauríem de tenir, ni les freqüències, etc. O van buits o no n'hi ha quan cal. Ara s'està revisant amb l'AMB per trobar solucions.

-Pont de Can Vernet: aquest any es farà el pas previ a la passarel·la, que ja està en marxa.

-Grups de treball: es poden fer grups de treball de temes concrets, que no afectin a la globalitat del Consell de Barris.

El Sr. Puigneró explica que Sant Cugat són gairebé 100.000 habitants, hi ha 50 barris i que l'ideal seria fer 50 consells de barri però això no seria operatiu. La distribució anterior del Centre en tres consells al centre era estranya i algunes divisions no tenien gaire sentit, com la del Centre Oest, que anava des de Collserola a Can Barata. Al Centre existeixen qüestions que afecten a tots el barris, com la festa major o la mobilitat. Són temes que cal treballar conjuntament i mirar per l'interès general. Segurament hi havia altres possibilitats, però la distribució que s'ha fet pensem que és la menys dolenta de les solucions, perquè el sistema anterior no havia funcionat, segons els informes dels tècnics. Ara podrem tractar millor els temes comuns, però també els temes concrets, amb els grups de treball.

El Sr. Duch trasllada la idea de què s'espera de les trobades: no només ha de ser un lloc de demandes puntuals sinó un espai amb un valor afegit. Si només recollim demandes, estem limitant la capacitat del consell. Cal buscar sinèrgies, actuar en positiu i entrar en una dinàmica que els grups siguin propositius i aportin valor. Convido a treballar en aquest línia. El motiu de la comissió permanent és facilitar la coordinació per ser un Consell més gran.

El Sr. Hidalgo (ERC) comenta que està bé conèixer altres barris però hi ha un perill de particularisme i demana no reduir els barris a temes recurrents ja que cal una mirada àmplia. Més enllà dels problemes que ja s'han comentat, cal no oblidar altres aspectes socials que també ens haurien de preocupar com la pobresa, la gent gran o l'oci dels joves.

El Sr. Gallardo (PSC) explica que la mobilitat és un tema que afecta tota la ciutat, i quan es canvia alguna cosa, això afecta al conjunt de la ciutat. Del trànsit del carrer Francesc Macià, a data d'avui és difícil fer el que es proposa de limitar el trànsit, però confia que es podrà arribar a un punt de trobada.

El Sr. Segura proposa fer una llista per treballar les qüestions específiques en els grups de treball i a les sessions plenàries compartir sinèrgies.

El Sr. Domínguez exposa que hi ha problemes greus que cal solucionar, vol lluitar perquè el barri estigui bé.

El Sr. Bota comenta que hi ha temes pendents com voreres però cal parlar també de com volem construir el barri, un espai per compartir coses que hi passen, i debatre també temes de soledat i cohesió social. Els temes concrets proposa enviar-los pels canals de comunicació.

La Sra. Lorenzo insisteix que la intensitat de trànsit que entra per Francesc Macià el pateixen els veïns però és un problema de ciutat perquè la contaminació afecta a tothom. La solució és restringir el trànsit d'entrada del poble i que a Coll Favà només hi entrin els veïns. Ha demanat els valors de les mesures de la contaminació ambiental per veure quina és la reducció de la Zona de Baixes Emissions i no li han donat.

El Sr. Arcas demana que es reflexioni sobre els deutes que té el consistori.

La Sra. Madrona demana provar amb aquest plantejament de funcionament del Consell de Barris, amb grups de treball i la comissió permanent. Intentar que les trobades siguin el més productives possibles. Per als temes més particulars comptem amb el suport del Servei d'Acció Comunitària.

Informa que la propera trobada serà el 3 de juliol amb les entitats i al setembre es farà una sessió sobre el Programa de barri.

La presidenta tanca la sessió a les 20h